

June 21, 1945

Decree of the GOKO [State Defense Committee] No. 9168SS, 'Geological Prospecting Work for Oil in Northern Iran'

Citation:

"Decree of the GOKO [State Defense Committee] No. 9168SS, 'Geological Prospecting Work for Oil in Northern Iran'", June 21, 1945, Wilson Center Digital Archive, State Archive of Political Parties and Social Movements of the Republic of Azerbaijan, Baku (GAPPOD AzR), f.1, op. 89. d.104. Contributed by Jamil Hasanli and translated by Gary Goldberg. <https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/113099>

Summary:

Decree ordering "'Azneft" [Azerbaijani Oil] Association to supervise geological prospecting for oil deposits in northern Iran under the direction of Narkomneft, the USSR Oil Ministry.

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

ф. 1, оп. 89, л. 104.

1

Копия.

Сов. секретно.Государственный Комитет Обороны

ПОСТАНОВЛЕНИЕ ГОКО № 9168сс
от 21 июня 1945г., Москва, Кремль.

"О геологоразведочных работах на нефть в Северном
Иране".

В целях проведения геологоразведочных и буровых работ на нефть в районах Северного Ирана Государственный Комитет Обороны ПОСТАНОВЛЯЕТ:

1. Организовать в составе об"единения "Азнефть" Наркомнефти гидрогеологическое управление, возложив на него организацию и руководство геологической разведки нефтяных месторождений в Северном Иране.

2. Для проведения указанных разведочных работ в Северном Иране обязать Наркомнефть (г. Байбакова) и "Азнефть" (г. Везирова) укомплектовать из числа работников нефтяной промышленности необходимое количество буровых и разведочных бригад и направить их к месту работы в виде гидрогеологического отряда, созданного при штабе советских войск в Иране (г. Казвин).

3. Установить для гидрогеологического отряда задание по проведению в Северном Иране следующих работ:

а) бурение

10 станками на 7 площадях, в том числе 3 стационарными станками (роторного глубокого бурения) в районах Шахи, Бендер-Шах, Миане;

4 стационарными станками (глубокого структурно-поискового бурения) в районах Шахи, Болгар-Чай и Хой;

3 передвижными бурильными агрегатами структурно-поискового бурения в районах Бендер-Шах, Шахи-Бабольсер и Пехлеви;

б) геологическую съемку - одной экспедицией в составе 10 партий в районах: Горганская степь, Амреф-Шахи-Амоль, Хорремабад, Болгар-Чай, Джульфа-Зенджан, Тавриз-Ардебиль и Ку-И-Гитча-Сиях-Ку;

в) геофизическую разведку - одной экспедицией в составе 3 партий (гравиметрической "Иссинг", вариометрической и электроразведочной) в районах: Горганской степи,

Мазандеранской и Рештской изменности и юго-восточного побережья Каспия от границ Туркменской ССР до границ Азербайджанской ССР.

Обязать Наркомнефть (т. Байбакова) и "Азнефть" (т. Везинова) к 1 сентября 1945г. перебросить необходимое буровое и разведочное оборудование для проведения работ в указанном объеме и приступить с сентября 1945г. к буровым и разведочным работам.

4. Обязать Наркомнефть (т. Байбакова) организовать и направить к 1 августа 1945г.:

геологическую экспедицию в составе 10 партий;
партию - электрометрическую;

Геофизическую экспедицию в составе 3 партий (гравиметрическая "Иссинг", вариометрическая (2 прибора) и электроразведочная) за счет снятия указанных партий из следующих районов:

гравиметрической "Иссинг" из г. Баку;

вариометрической (2 прибора) из Средне-Волжского отделения геофизического треста Наркомнефти;

электроразведочной - из района Краснудара.

5. В целях оснащения гидрогеологического отряда необходимым оборудованием, инструментом и материалами обязать:

а) Наркомнефть (т. Байбакова) выделить и отгрузить гидрогеологическому управлению в августе 1945г.:

5 комплектов станков, бурового оборудования и инструмента для роторного бурения;

4 комплекта станков "ЗВ-750", бурового оборудования и инструмента к ним;

3 комплекта штанг (1200 м) и инструмента к станкам "КА-300" и прочее необходимое оборудование и материалы для работы гидрогеологического отряда;

б) Наркомвнешторг (т. Микояна) выделить гидрогеологическому отряду в июне-июле 1945г. из импортного поступления 15 тракторов-тягачей и 120 грузовых автомашин из имеющихся в Иране в несобранном виде;

в) командующего Закавказским фронтом т. Тюленева выделить гидрогеологическому отряду необходимые служебные и жилые помещения в г. Казвине и в пунктах работы, а также оказать помощь силами и воинских частей в сборке выделенных гидрогеологическому отряду 120 автомашин;

г) НКУ СССР (т. Воробьева) передать к 1 августа 1945г. в распоряжение гидрогеологического отряда находящиеся в Иране два исправных передвижных буровых агрегата "АВБ-2-100" в комплекте: буровая машина "АВБ-2-100", водовозка "ЗИС-5", полугорючая автомашина с инструментом и один станок "УА-125" с тремя буровыми командами;

д) НКУ СССР (т. Хрулева) передать гидрогеологическому отряду в исправном состоянии 5 автомашин "Мак" 12-тонных, 7 прицепов лесовозов и 15 автомашин "Виллис", а также обеспечить ремонт бурового оборудования и автотранспорта в мастерских Советского транспортного управления в Иране.

6. Обязать Командующего Закавказским фронтом т. Тюленева оказать помощь гидрогеологическому отряду в проведении буровых и геологоразведочных работ, выделении охраны, сопровождении экспедиций, обеспечении картографическим материалом, а также обеспечить личный состав гидрогеологического отряда обученным и соответствующими документами.

7. Обязать Наркомфин СССР (т. Зверева) выделить Наркомнефти в III и IV кварталах 1945г. для гидрогеологического управления объединения "Азнефть" на приобретение транспортных средств, материалов и на содержание личного состава 8 млн. рублей, в том числе 2.400 тыс. рублей в риалах.

8. Разрешить НКВД Азербайджанской ССР выдавать разрешения на въезд лицам, командированным Наркомнефтью и объединением "Азнефть" - в Иран по делам гидрогеологического управления.

9. Утвердить начальником гидрогеологического управления т. Мелик-Пашаева В.С., начальником гидрогеологического отряда при штабе советских войск в Иране т. Гейдарова Н.Г. и заместителем начальника гидрогеологического отряда т. Корнева А.Н.

10. Обязать Наркомнефть (т. Байбакова) и объединение "Азнефть" (т. Везирова) лично осуществлять контроль за укомплектованием гидрогеологического отряда рабочей силой, инженерно-техническими работниками, оснащением его оборудованием и материалами и за выполнением буровых и геологоразведочных работ в Северном Иране.

11. Обязать секретаря ЦК КП(б) Азербайджана т. Багирова оказывать гидрогеологическому управлению объединения "Азнефть" всемерную помощь и осуществлять надзор за геологоразведочными работами на нефть в Северном Иране.

Председатель Государственного
Комитета Обороны И. СТАЛИН

Верно:

3

COPY
TOP SECRET

The State Defense Committee

Decree of the GOKO [State Defense Committee] No. 9168SS
of 21 June 1945. Moscow, the Kremlin.

"Geological Prospecting Work for Oil in Northern Iran".

With the objective of geological prospecting and drilling work for oil in northern Iran, the State Defense Committee DECREES:

1. Organize within the "Azneft" [Azerbaijani Oil] Association of the Narkomneft' [the People's Commissariat for Oil] a Hydro-geological Directorate and entrust to this organization the supervision of geological prospecting for oil deposits in northern Iran.

2. To conduct this prospecting work in northern Iran hold Narkomneft' (Cde. Baybakov) and Azneft' (Cde. Vezirov) responsible for supplying the necessary quantity of workers from the oil industry for drilling and prospecting teams and sending them to the place of work in the form of a hydro-geological detachment created in the staff of the Soviet troops in Iran (Qazvin).

3. Establish a mission for the hydro-geological detachment to conduct the following work in northern Iran:

a) Drilling 10 pumps in 7 areas, including 3 stationary pumps (deep rotary drilling) in the areas of Shakhi, Bandar-Shah, and Mianeh;

4 stationary pumps (deep structural search drilling) in the areas of Shah, Bolgar-Chay, and Khoy;

3 mobile drilling units for structural search drilling in the areas of Bandar-Shah, Shaha-Babol'ser, and Pahlavi;

b) Geological Survey -- one expedition comprising 10 teams in the areas of: the Gorgan Steppe, Ashraf-Shaha- Amol', Khorramabad, Bolgar-Chai, Jul'fa-Zanjan, Tabriz-Ardebil', and Ku-I-Gitcha-Siyakh-Ku;

c) Geological Prospecting -- one expedition of 3 teams (gravimetric "Issing", variometric and resistivity prospecting) in the areas: Gorgan Steppe, Mazanderan and Rasht lowlands, and along entire southern shore of the Caspian Sea from the border with the Turkmen SSR to the border with the Azerbaijan SSR.

Hold the Narkomneft' (Cde. Baybakov) and Azneft' (Cde. Vezirov) responsible for transferring the required drilling and prospecting equipment by 1 September 1945 to conduct the work to the required degree and [for] beginning drilling and prospecting work in September of 1945.

4. Hold the Narkomneft' (Cde. Baybakov) responsible for organizing and dispatching by 1 August 1945: a geological survey expedition of 10 teams; a well-logging and electrometer team; a geophysical expedition of 3 teams (gravimetric "Issing",

variometric ((2 instruments)) and resistivity prospecting) by removing these teams from the following regions: the gravimetric "Issing" [team] from Baku; the variometric [team] (2 instruments) from the Middle Volga Branch of the Narkomneft' Geophysical Trust; the resistivity [team] from the area of Krasnodar.

5. With the objective of equipping the hydro-geological detachment with the necessary equipment, instruments, and material hold [the following] responsible:

a) the Narkomneft' (Cde. Baybakov) is to allocate and ship to the Hydro-geological Directorate in August 1945: 5 sets of pumps, drilling equipment, and a rotary drilling instrument; 4 sets of ZV-750 frames, drilling equipment, and the instrument for them; 3 sets of rods (1200 meters) and an instrument for KA-300 pumps, and other necessary equipment and materials for the work of the hydro-geological detachment;

b) the Narkomvneshtorg [People's Commissariat for Foreign Trade] (Cde. Mikoyan) is to allocate to the hydro-geological detachment in June-July 1945 15 truck-tractors and 120 trucks from imports from the unassembled ones in Iran;

c) the Commanding General of the Trans-Caucasus Front, Cde. Tyulenev, is to allocate to the hydro-geological detachment the necessary office space and living quarters in Qazvin and at work locations, and also render aid with personnel from military units in assembling the 120 vehicles allocated to the hydro-geological detachment;

d) the USSR NKO [People's Commissariat of Defense] (Cde. Vorob'yev [Marshal of Engineer Troops, M. P., Chief of Engineer Troops of the Soviet Army]) is, by 1 August 1945, to transfer to the disposition of the hydro-geological detachment in Iran two complete AVB-2-100 mobile drilling units in working order: a drilling machine AVB-2-100, a ZIS- 5 water tanker, a 1.5 ton vehicle with an instrument and one UA-125 frame with three drilling teams;

e) the USSR NKO ([General of the Army, Chief of the Rear of the Soviet Army] Cde. Khrulev) is to send to the hydro-geological detachment in working order 5 MAK 12-ton vehicles, 7 logging truck trailers, and 15 Willys vehicles, and also provide for the repair of drilling equipment and automotive transport in repair shops of the Soviet transport directorate in Iran.

6. Hold the Commanding General of the Trans-Caucasus Front, Cde. Tyulenev, responsible for rendering aid to the hydro-geological detachment in drilling and geological prospecting work [by] providing a guard force, an escort for the expeditions, providing cartographic materials, and also providing personnel of the hydro-geological detachment with clothing and appropriate documents.

7. Hold the Narkomfin [People's Commissariat of Finance] (Cde. Zverev) responsible in the 3rd and 4th quarters of 1945 with allocating to the Narkomneft' 8 million rubles, including 2,400,000 in rials for the Hydro-geological Directorate of the Azneft' Association to obtain transport equipment and materials and for the maintenance of personnel.

8. Permit the NKVD of the Azerbaijan SSR to issue permission for entry into Iran of personnel sent by the Narkomneft' and the Azneft' Association for the business of the Hydro-geological Directorate.

9. Confirm as Chief of the Hydro-geological Directorate Cde. Melik-Pashayev, V. S.; Chief of the Hydrogeological Directorate in the staff of the Soviet troops in Iran; Cde. Geydarov, N. G.; and as Deputy Chief of the Hydrogeological Directorate Cde. Kornev, A. N.

10. Hold Narkomneft' (Cde. Baybakov) and the Azneft Association (Cde. Vezirov) responsible for personally exercising control over the supply of the hydro-geological detachment with personnel, engineering and technical workers, and provisioning with equipment and materials to carry out drilling and geological prospecting work in northern Iran.

11. Hold the Secretary of the CP(b) CC of Azerbaijan, Cde. Bagirov, responsible for rendering the Hydrogeological Directorate of the Azneft' Association all possible aid and observing the geological prospecting work for oil in northern Iran.

Chairman of the State Defense Committee

I. Stalin

Attested: [not signed]